
گزارش تحليلی 
سومين همايش ماليه شهرداری، 

مشكلات و راهكارها

 مقدمه 
ب��ه حمدالله و ب��ا عنایت خداوند متعال، س��ومین همایش 
»مالیه شهرداری، مشکلات و راهکارها« با موفقیت و دستیابی 
به اغلب اهداف و برنامه های از پیش طراحي شده برگزار گردید. 
در این همایش، روند رو به رش��د دو همایش گذشته با جهش 
خیره کننده اي در تمامي ابعاد، خصوصاً در ابعاد علمي، آموزشي، 

اطلاع رساني و جذب حداکثري مخاطبان روبه رو بوده است.
ارس��ال بی��ش از 90 عنوان مقال��ه ب��ه دبیرخانه همایش 
و دریاف��ت بیش از 60 مقاله کامل، نتیجه ارس��ال فراخوان به 
بیش از 600 واحد دانشگاهي و پژوهشي در سراسر کشور بود. 
اس��تقبال کم نظیر از نشس��ت هاي تخصصي، نشان از ضرورت 
برگزاري و نیازسنجي درست سیاستگذاران این همایش داشت. 
حض��ور بی��ش از 1200 نفر در روز افتتاحیه، ش��رکت بیش از 
120 ش��هرداري و شوراي ش��هر، مش��ارکت چهار وزارتخانه، 
حضور نمایندگان مجلس ش��وراي اسلامي و مشارکت علمي و 
اجرایي اس��تادان و پژوهشگران دانش��گاه هاي معتبر و تراز اول 
کشور به همراه حضور پر رنگ نمایندگان نهادها و سازمان هاي 

بین الملل��ي نظیرUN-HABITAT در قالب س��خنران، اس��تاد 
کارگاه و کارشناس در این برنامه، نشان از گستردگي و جامعیت 

این همایش در مقایسه با همایش هاي گذشته داشت.
برگزاري سه نشست تخصصي با موضوعات »اثرات هدفمند 
ک��ردن یارانه ها ب��ر اقتصاد و نظام مالیه ش��هري«، »بررس��ی 
تأثیرپذیری درآمدهای شهرداری از رونق و رکود بازار مسکن و 
راهکارهای کاهش آن« و »بررسی تجربه های شهرهای داخلی 
و خارجی در جذب منابع مالی« و سه کارگاه آموزشي با عناوین 
»مشارکت عمومي � خصوصي«، »انواع قراردادهای تأمین مالی 
پروژه ها و کاربرد آنها« و »مالیه ش��هري و ش��یوه های کس��ب 
درآمدهای پایدار« رضایت شرکت کنندگان را تا سطح مطلوبي 
افزای��ش داده بود. حضور بیش از 500 مخاطب در بعد از ظهر 
روز اول همایش در نشست هدفمند کردن و مشارکت بیش از 
100 نف��ر در هر کدام از نشس��ت هاي روز دوم، به همراه ثبت 
ن��ام بیش از 80 نفر در کارگاه اول و 180 نفر در هر دو کارگاه 

بعدي، نشان دهنده جذابیت هاي برنامه طراحي شده بود.
همچنین، چاپ کتاب مقالات برگزیده سومین همایش که 
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 س�خنراني دکتر محمدباق�ر قاليباف، ش�هردار تهران  

دکتر محمدباقر قالیباف، در مراس��م آغاز به کار س��ومین 
همایش »مالیه شهرداری، مشکلات و راهکارها«، که صبح روز 
چهارشنبه 14مهر ماه سال 1389 در سالن همایش های صدا 
و سیما برگزار شد، با اشاره به جایگاه نامناسب شهرداري ها در 
نظام اداري کشور اظهار داشت: »این روزها، انتقادات بسیاری 
در بخش های مختلف وجود دارد که اگر از س��ر خصم نباشد، 
نعمت است؛ مجموعه اتفاقاتی که در کشور رخ می دهد، رو به 
پیشرفت است، اما در بعضی جاها متوقف بوده و ما شاهد رشد 

نیستیم که یکی از آنها شهرداری هاست«.
وی با بیان اینکه شاید مردم به دلیل ساخته شدن بزرگراه ها 
و ایجاد فضای س��بز و... احس��اس کنند که شهرداری ها فعال 
هس��تند، اما این امور جاری و روزمره است، تصریح کرد: »اگر 
از ای��ن منظر نگاه کنیم در تهران و کل کش��ور اتفاقات خوبی 
رخ داده، اما بعد از انقلاب و به ویژه پس از دوران دفاع مقدس، 
نگاه بنیادی در یک تحول جدی و اساسی در جایگاه مدیریت 

شهری در کشور، رخ نداده و اتفاق جدی نیفتاده است«.
شهردار تهران به مستقل شدن شهرداری ها در اوایل دهه 
60 اشاره کرد و افزود: »آن زمان قرار شد حداکثر تا شش ماه 
بعد، دولت لایحه استقلال مالی شهرداری ها را به مجلس ارایه 
دهد اما اکنون که در اواخر دهه 80 هس��تیم، هنوز این اتفاق 
نیفتاده اس��ت و اگر این روند ادامه یابد، در زمان نس��ل ما نیز 
این اتفاق رخ نمی دهد«. قالیباف با اشاره به اقدامات شهرداری 
تهران در حوزه مالی اظهار داشت: »تمام این ها به جای خود، 
اما اگر این کارها در یک بستر اصولی و اساسی مستقر نشوند، 

این اقدامات نیز پایدار نخواهند بود«.

حاوي 14 مقاله از مقالات داوري ش��ده به وس��یله کمیته علمي 
همایش و 12 مقاله از مقالات برتر دو همایش قبل است، مرجع 
مناسبي براي پژوهشگران این حوزه ایجاد کرده  است. این کتاب، 
در روز اول به بیش از 1200 شرکت کننده اهدا گردید. همچنین، 
تمامي مقالات س��ه همایش برگزار شده، در لوح فشرده همایش 
به ش��رکت کنندگان ارایه و در س��ایت اصلي همایش بارگذاری 

گردید. 
اطلاع رس��اني مناسب قبل از برنامه، منجر به حضور مطلوب 
اصحاب رس��انه و بازتاب قابل توجه اخبار همایش در رسانه هاي 

دی��داری، نوش��تاری و دیجیتالی کش��ور گردید. از رس��انه هاي 
پوشش دهنده این برنامه، مي توان به خبرگزاری های ایرنا، ایسنا، 
فارس، ایلنا، ایسکانیوز، شهر، موج، شبکه خبر دانشجو، آریا، پانا 
و روزنامه هاي همشهري، جام جم، اطلاعات، جمهوري اسلامي، 
همبس��تگي، تهران امروز، قدس، مردم سالاري، ابتکار، فرهنگ 
آش��تي، فرهیختگان، آرمان، ملت، اسرار، دنیاي اقتصاد، رسالت 
و عصر امروز و نیز برنامه »در ش��هر«، واحد مرکزي خبر و رادیو 
تجارت اشاره کرد. در ادامه، خلاصه اي از نتایج سخنراني هاي روز 

اول و نشست هاي تخصصي ارایه شده است.

برای اولين بار در کشور، 
بودجه ريزی سال آينده   

شهرداری تهران    
عملياتی است    
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  در مديريت شهرها پايه های محکمی برای شوراها پيش بينی 
شده است

وی با اش��اره به نظام و ساختار اداری، سیاسی و جایگاه شهرداری ها در 
این نظام بیان داش��ت: »در بخش مربوط به نظام اداری سیاس��ی، ش��ورای 
اسلامی شهر وجود دارد، ولی واقعاً چه اختیاری دارد؟ در متن قانون اساسی 
آمده است که استانداری ها و فرمانداری ها شوراهای شهر را همراهی کنند، 
اما آیا امروز واقعاً این اتفاق می افتد؟ امروز محدودیت بسیاری وجود دارد و 
تصمیم های گرفته ش��ده در ش��ورا  به راحتی وتو می شود. این امر حاکی از 
آن اس��ت که این جایگاه دولت محلی در نظام سیاسی درست تعریف نشده 

است«.
ش��هردار پایتخت با اش��اره به اصل 107 قانون اساسی گفت: »در حوزه 
مدیری��ت ش��هری، پایه ه��ای محکمی برای ش��وراها پیش بینی ش��ده، اما 
می بینیم ش��وراها هم با تأخیر، راه اندازی می شوند و هم روز به روز مچاله تر 

می شوند«.

  در برنام�ه پنجم به موضوع مديريت ش�هری توجهی نش�ده 
است

قالیباف در ادامه افزود: »هم اکنون برنامه پنجم توس��عه در حال بررسی 
در مجلس اس��ت، ببینید جای مدیریت شهری که به امور 70 درصد مردم 
رسیدگی می کند، در این برنامه کجاست! در این مورد اصلًا فصل و ماده ای 
وجود ندارد؛ بنابراین بر این اعتقاد هس��تم که اگر در نظام اداری و سیاسی، 
جای دولت های محلی مش��خص نش��ود، این موضوع ها به صورت اساسی و 

پایدار قابل حل نیست«.
قالیب��اف ادامه داد: »اکنون رابطه بین ش��هرداری ها و توس��عه کش��ور 
کجاست؟ ش��هرها چه ارتباطی با اقتصاد شهری دارند و اقتصاد شهری چه 
رابطه ای با اقتصاد کلان کش��ور دارد؟ اینها منقطع هس��تند و هیچ ارتباطی 
با یکدیگر پیدا نکرده اند، این چالش اساس��ی اس��ت که باید برای آن تدبیر 
اندیش��یده ش��ود«. ش��هردار تهران با بیان اینکه این موضوع ب��ه بیرون از 
مدیریت شهری برمی گردد به موضوعاتی در درون مدیریت شهری نیز اشاره 
کرد و افزود: »باید به مس��ایل درون ش��هرداری توجه کنیم که یکی از آنها 

شفاف سازی در حوزه مالی و پولی است«.
وی اف��زود: »از س��الیان دور و از زمانی که انجمن ش��هر ش��کل گرفته، 
ش��هرداری ها مکلف بوده اند که هر ش��ش ماه یک بار گزارش درآمد و هزینه 
را به اطلاع مردم برس��انند، این امر موضوع مهمی اس��ت، به شهرداری که 
آمدم دیدم این اتفاق رخ نداده و حتی این گزارش به ش��ورای اسلامی شهر 
هم ارایه نمی ش��ود، درواقع نمی توانس��تند گزارشی ارایه دهند؛ اما امروز در 
ش��هرداری تهران در وضعیتی هس��تیم که از طریق وب س��ایت شهرداری، 

مايه افتخار اين است که امکانات 
محلّه ها به طور کامل در اختيار 

مدير محله و شورای محله ها قرار 
گرفت و من به عنوان شهردار فقط 

نقش حمايتی خواهم داشت و ما 
بايد توان خود را در انجام امور ملی 

و فراملی به کار بريم 
      

حمايت 
شهرداري تهران از نوسازي 

بافت هاي فرسوده
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درآمد و هزینه به طور روزانه قابل مشاهده است«.

  برای اولين بار در کش�ور بودجه ريزی سال آينده 
شهرداری عملياتی است 

قالیباف در ادامه، بودجه ریزی عملیاتی را نیز از ضرورت های 
اجتناب ناپذیر برای ش��هرداری ها دانست و ادامه داد: »بنا بود 
شهرداری برای اولین بار، در بودجه 89، بودجه ریزی عملیاتی 
را در کش��ور اجرایی کند که بنا به دلایلی قرار ش��د این امر با 
یک سال تأخیر انجام شود اما اکنون لایحه بودجه ای که بهمن 
ماه به ش��ورای شهر ارایه خواهد ش��د، بر اساس بودجه ریزی 
عملیاتی اس��ت که گام بزرگی در شفافیت مالی و کیفیت کار 

محسوب می شود«.
ش��هردار پایتخت، همچنین دو سیاس��ت کوچک سازی و 
هوشمندس��ازی شهرداری را از سیاس��ت های مهم و در حال 
پیگیری در شهرداری تهران نام برده، بیان داشت: »شهرداری ها 
نمی توانند خودشان بزرگ و سنگین باشند، بلکه باید به سمت 
واگ��ذاری و مالکیت خصوص��ی بروند و جای��ی را که مردم و 

سرمایه گذاران حضور دارند، به آنها واگذار کنند«.
وی اظه��ار داش��ت: »چه دلیلی دارد اداره یک اس��تخر یا 
کتابخان��ه در یک محل به عهده من باش��د؛ یعنی من بهتر از 
مردم محل می توانم آن را اداره کنم و یا بیش��تر دلم برای آن 

می سوزد؟ اگر این گونه باشد این تفکر اشتباه است«. 
قالیباف به لایحه تصویب شده در شورای اسلامی شهر در 
خصوص واگذاری چنین مراکزی به مردم اشاره نموده، گفت: 
»مایه افتخار این اس��ت ک��ه امکانات محلّه ها به طور کامل در 
اختیار مدیر محله و شورای محله ها قرار گرفت و من به عنوان 
ش��هردار فقط نقش حمایتی خواهم داشت و ما باید توان خود 

را در انجام امور ملی و فراملی به کار بریم«.

  کوچک سازی، تنها خصوصی سازی نيست
ش��هردار تهران ب��ا تأکید ب��ر اینکه کوچک س��ازی، تنها 
خصوصی س��ازی نیست، ادامه داد: »کوچک سازی نیز در ابعاد 
مختلف در کشور دچار مشکلاتی است، خود موضوع یک طرف 
و باور آن هم طرف دیگر، اما یک بخش کوچک سازی واگذاری 
به بخش خصوصی اس��ت«. قالیباف افزود: »در هوشمندسازی 
نیز باید به جد توجه کنیم که این اقدام، آلودگی صوتی و هوا 
را کاهش خواهد داد. هوشمندسازی از مهمترین پارامترها در 

حوزه درآمدهای پایدار است و آغاز به کار آن در شهرداری بوده 
است؛ کارت هوشمند حمل ونقل پایه این اقدام می باشد«.

وی ب��ا تأکید بر این ک��ه باید به س��رمایه گذاری داخلی و 
خارجی نیز توجه کرد اظهار داش��ت: »م��ا این روزها فرهنگ 
اس��تفاده از سرمایه داخلی و خارجی را نداریم؛ زیرا هنوز نگاه 
سرمایه گذار به کسب منفعت است در حالی که نگاه ما نگاهی 
چنین اس��ت که چگونه می توان ضرایب را بالا برد؛ در نهایت 
هر دو در میانه کار می مانیم، پروژه های با 20 س��ال قدمت و 
رها ش��ده در شهرها، نمونه این نگاه است. قالیباف افزود: »من 
به عنوان ش��هردار، خجالت می کش��م که بگویم در شهری 10 
میلیونی، ش��هربازی ای با ظرفیت 200 هزار نفر وجود ندارد تا 

مردم و جوانان بتوانند اوقات خود را سپری کنند«.

  رشد ساخت وساز در بافت فرسوده با سياست های 
حمايتی

شهردار تهران به بافت فرسوده نیز اشاره کرد و گفت: »سهم 
پولی که از ساخت وس��از در بافت فرس��وده نصیب شهرداری 
می شود ناچیز اس��ت و اگر درآمدش نباشد، اتفاقی نمی افتد؛ 
اما این تصمیم مهم را گرفتیم که واحدهای فرس��وده در بافت 
فرسوده، پروانه ساخت را رایگان دریافت کرده، حتی تخلفات 
قبلی ش��ان نیز بخشوده شود. اگر از نگاه انسانی و عدالت محور 
هم نگاه کنیم، این ها افراد نیازمندی هم هس��تند«. وی ادامه 
داد: »با این کار در عین رکود ساخت وس��از در کش��ور، در سه 
ماهه دوم، رش��د ساخت وساز در بافت فرسوده، چهار برابر شد 
و بزرگتری��ن منفعت آن جلوگیری از آس��یب های اجتماعی � 
فرهنگی مختلفی است که جوانان آن محدوده را گرفتار خود 

می کرد«.
قالیباف با تأکید بر این که ما نیازمند راهنمایی و مشارکت 
هس��تیم، به برگزاری چنین همایش هایی اش��اره کرده، اظهار 
داشت: »وقتی کنار هم جمع می شویم، مشورت کرده، بهترین 
راه را انتخ��اب می کنیم، اگ��ر ما مدیران خ��ود را علامه دهر 
بدانیم و باورمان شود که چون مدیر شهر هستیم از همه بهتر 
می فهمیم، آن روز، روز س��قوط م��ا خواهد بود، من یک مدیر 
هستم و در تصمیم  گیری نیازمند نخبگان جامعه خواهم بود«. 
وی اف��زود: »هزینه ها و درآمدها بس��یار مهم اس��ت اما خوب 
هزینه کردن، بزرگترین سرمایه و درآمد پایداری است که باید 

به صورت مطلوب انجام پذیرد«.
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 حسين محمدپورزرندی، معاون مالي و اداري شهرداري تهران 

  اصلاح نظام مالی، تأس�يس بانک شهر و افزايش 
درآمدهای پايدار ش�هرداری از دس�تاوردهای همايش 

ماليه است 
معاون مالی و اداری شهرداری تهران که به عنوان سخنران 
افتتاحیه این مراسم سخن مي گفت اظهار داشت: »حمل ونقل 
و ترافیک و تأمین منابع مالی برای اداره شهرها، موتور محرکه 
عمران و توس��عه ش��هری بوده، در عین حال دو مشکل عمده 

پیش روی مدیریت شهری است«. 
حس��ین محمد پورزرندی در مراس��م آغاز به کار سومین 
همایش »مالیه ش��هرداری؛ مشکلات و راهکارها« با بیان این 
مطلب اظهار داش��ت: »از سال 61 که خودکفایی شهرداری ها 
مطرح گردید قرار شد لایحه خودکفایی تا سال 62 به مجلس 
رود اما تاکنون این اتفاق رخ نداده و یک نظام درآمدی پایدار 
در ش��هرها وجود ندارد که امیدوارم بتوانیم در س��ال جاری با 

پیگیری های انجام شده این امر را محقق سازیم«.
وی به همایش های اول و دوم مالیه ش��هرداری اشاره کرد 
و ادامه داد: »همایش های پیش��ین، دستاوردهای خوبی برای 
کلیه شهرداری ها و مدیریت شهری در پی  داشته که از جمله 
آن می توان به اصلاح نظام مالی شهرداری تهران اشاره کرد«. 

پورزرندی افزود: »رتبه س��نجی مالی نیز در ش��هرداری تهران 
اتفاق افتاده، کمتر سازمانی است که بعد از این تحول آمادگی 
پیدا کرده، خود را در معرض حسابرسی بین المللی قرار دهد اما 
شهرداری تهران این اقدام را نیز انجام داد«. معاون مالی اداری 
ش��هرداری افزود: »این رتبه بندی، امکان اس��تفاده شهرداری 

تهران از بازارهای پولی بین المللی را فراهم می سازد«.
وی به انتش��ار اوراق مش��ارکت و همچنین تأسیس بانک 
ش��هر به عنوان دیگر دستاوردهای این همایش ها در شهرداری 
تهران اش��اره کرده، ادامه داد: »اسفند سال گذشته بانک شهر 
کار خود را آغاز کرد و ام��روز می تواند به عنوان موتور محرک 
در مجموعه مالی شهرداری تهران قرار بگیرد«. وی درخصوص 
درآمدهای پایدار ش��هرداری تهران نیز گفت: »در س��ال 84، 
17/34 درصد درآمدهای ش��هرداری پایدار بود که این میزان 
در س��ال 88 به 21/61 درصد و در س��ال 89 به 32/6 درصد 
رسیده است و پیش بینی می شود به 40 درصد افزایش یابد«.

حسین محمد پورزرندی غلبه بر شکست بازار در نوسازی 
بافت فرس��وده را از دیگر دس��تاوردهای ای��ن همایش نام برد 
و اف��زود: »ارایه تس��هیلات ارزان قیمت، بخش��ودگی عوارض 
ساخت وساز، اعمال تشویق جهت تجمیع قطعات و... از جمله 
تس��هیلات ارایه ش��ده در مورد نوسازی اس��ت که رشد 100 
درصدی پروانه های س��اختمانی در بافت فرسوده و رشد 200 

درصدی نوسازی در بافت فرسوده را به دنبال داشته است«.
وی در ادامه با اش��اره به س��ومین همایش اظهار داش��ت: 
»افزایش توانمندی مدیران و کارشناس��ان مدیریت ش��هری 
در مدیری��ت بهینه مالی ش��هرداری، ایجاد دان��ش کاربردی 
در جه��ت افزایش درآمدهای پایدار ش��هری، ارتقای دانش و 
تخصص کلان شهرهای کشور در حوزه روش های نوین تأمین 
مالی و... از جمله اهداف این همایش اس��ت«. پورزرندی ادامه 
داد: »هدفمندس��ازی یارانه ها نیز به ط��ور حتم بر درآمدهای 
ش��هرداری تأثیر خواهد گذاش��ت که اثرات این اقدام در این 
همایش بررسی خواهد شد«. وی افزود: »همچنین روابط مالی 
دولت و ش��هرداری ها و درنهایت جایگاه شهرداری ها در برنامه 

پنجم توسعه نیز مورد بررسی قرار خواهد گرفت«.
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 رسول خادم، رئيس کميسيون برنامه و بودجه شوراي اسلامي شهر تهران 

  نيازمن�د يک ه�زار ميلي�ارد تومان اعتب�ار براي 
بازسازي هر هکتار بافت فرسوده هستيم

رئیس کمیس��یون برنامه و بودجه ش��وراي اسلامي شهر 
تهران با بیان اینکه براي نوس��ازي هر هکتار بافت فرس��وده، 
یک هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز داریم، گفت: »اگر بخواهیم 
20درصد از این بافت ها را احیا کنیم نیازمند 33 هزار میلیارد 

تومان اعتبار خواهیم بود«.
رسول خادم در سومین همایش مالیه شهرداري؛ مشکلات 
و راهکارها اظهار داشت: »با وجود اینکه 12 سال از عمر شوراي 
شهر مي گذرد اما دولت همچنان رویکرد مشارکت زدایي خود 
را حفظ کرده اس��ت«. وي در ادامه افزود: »عمر نظام مدیریت 
شهري در ورود شوراها به حوزه مدیریت شهري، این امکان را 
ایجاد کرده تا بتوانیم س��اختار مالي شهرداري ها را با همکاري 
دولت با نظم جدید انطباق دهیم«. خادم با بیان اینکه استفاده 
از سرمایه هاي اجتماعي در ش��هرداري وجود ندارد و مصداق 
آن جذب مشارکت بخش خصوصي است، اضافه کرد: »میزان 
مشارکت مردم در اداره شهر بسیار پایین است در حالي  که در 

تهران 374 محله و شورایاري احداث شده است«. 
او با بیان اینکه درآمد شهرداري ها قابل اتکا نیست، گفت: 
»سیاس��ت اصلاحي سیستم مالي شهرداري، حذف پروژه هاي 
جدید بدنه و تکمیل پروژه هاي نیمه تمام بود که موجب رکود 
ساخت وس��از شد«. رئیس کمیس��یون برنامه و بودجه شوراي 
اسلامي شهر تهران خاطرنشان کرد: »در سال 88 کمتر از 50 
درصد از درآمد هاي ش��هرداري محقق شد که در اصلاحیه اي 
که ش��وراها در مردادماه انجام دادند، 233 پروژه حذف شد«. 
وي بیان داش��ت: »براي رسیدن به درآمد پایدار، شوراي شهر 
و شهرداري یک س��ال کار مشترک انجام دادند که نتیجه آن 
حذف عوارض پذیره نویس��ي، تغییر کاربري در مراکز تجاري و 
جایگزین کردن عوارض بهره برداري س��الانه اس��ت که فعلًا با 

پیشنهاد 5 درصدي تنظیم شده است«. 
وي در ادامه خاطرنش��ان کرد: »در چند س��ال گذش��ته 
اعض��اي ش��وراي ش��هر ته��ران بیش��تر وقت خ��ود را صرف 
حل وفصل دعواي ش��هرداري و دولت کرده اند که این موضوع 
موجب شده تا از انجام برخي از وظایف خود باز بمانند. رئیس 

کمیس��یون برنامه و بودجه شوراي اسلامي شهر تهران افزود: 
»اگر شهرداري حذف ش��ود مردم سرگردان خواهند شد چرا 
که ش��هرداري نان بر سر سفره مردم است در حالي که حذف 
بس��یاري از وزارتخانه ها تأثیر چنداني در زندگي ش��هروندان 
نخواهد داش��ت«. وي درخصوص بازسازي بافت هاي فرسوده، 
گفت: »در این مورد با مش��کل منابع پایدار مواجهیم؛ هر چند 
اوراق مش��ارکت امسال به خوبي فروش رفت اما اینها دردي از 

مشکلات شهر و شهرداري دوا نمي کند«. 
خادم با اش��اره به اینکه 340 هزار واحد فرسوده در تهران 
وج��ود دارد، بیان داش��ت: »براي بافت هاي فرس��وده نیازمند 
اختص��اص اعتبار هس��تیم همچنی��ن اصلاح نظ��ام درآمدي 
ش��هرداري، اقتصاد ش��هر و کش��ور را تحت تأثی��ر خود قرار 

مي دهد«. 
وي خاطرنش��ان کرد: »مدیریت واحد ش��هري بر اس��اس 
برنامه سوم و چهارم مسئله مهمي است که باید تا پایان سال 
90 اجرایي شود ولي واگذاري تمامي آن به شورا، انگیزه اصلاح 

موارد و ساماندهي مشکلات شهري را از بین مي برد«.

ش�ري�ف            صنعت��ي  دانش��گاه  رئي��س  روس�ت�اآزاد،  رض�ا 

  ش�هرداري از محل پل ها و مس�يرها درآمدزايي 
کند

رئی��س دانش��گاه صنعت��ي ش��ریف با بی��ان اینک��ه اکثر 
شهرداري هاي دنیا، درآمدهاي خوبي از محل ورودي ها کسب 
مي کنند، گفت: »شهرداري مي تواند در کشور از محل پل ها و 
مس��یرها درآمدزایي کند«. رضا روستاآزاد در سومین همایش 
مالیه ش��هرداري، بحث مالیه شهرداري را مهم خواند و اظهار 
داشت: »ش��اید برخي ها ذهنیت داشته باشند که بحث مالیه 
ش��هرداري با دانشگاه صنعتي ش��ریف قابل مقایسه نیست اما 
این در حالي اس��ت که بحث مالیه براي دانش��گاه ما مس��ئله 

اصلي است«. 
وي بودجه دانش��گاه صنعتي شریف را در سال جاري 50 
تا 60 میلیارد تومان عنوان کرد و گفت: »این در حالي اس��ت 
که دانش��گاهي همچون  »ام آي تي« به دلیل سرپرس��تي چند 
شرکت بزرگ تجاري داراي درآمدي چهار هزار میلیارد توماني 

در بحث آموزش و پژوهش است«. 
روستاآزاد در ادامه افزود: »دانشگاه صنعتي شریف در زمینه 
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پژوهش و فناوري داراي چش��م انداز خوبي اس��ت و معتقدیم 
که در فضاي کس��ب وکار اندیش��ه و ایده باید جلوتر از منابع و 
امکان��ات حرکت کند و در حوزه دانش هر فرآیندي که بتواند 
مؤثر باش��د باید انجام گیرد«. وي با بیان اینکه بحث مالیه در 
شهرداري ها باید با نظارت کافي هزینه شود، خاطرنشان کرد: 
»در بحث س��اختاري باید دانست که قصد انجام چه کاري را 

داریم تا بتوانیم اهداف خود را عملیاتي کنیم«. 

کش�ور ماليات�ي  ام�ور  س�ازمان  رئي�س  عس�گری،  عل�ی 

  اج�راي قانون مالي�ات بر ارزش اف�زوده نيازمند 
اقدام پايگاه هاي اطلاعاتي است

عس��گري در س��ومین همایش مالیه ش��هرداري تهران با 
بی��ان اینکه اجراي قانون مالیات بر ارزش افزوده نیازمند اقدام 
پایگاه ه��اي اطلاعاتي، س��ازمان ها و نهادهاي مختلف از جمله 
شهرداري هاست اظهار داشت: »قانون مالیات بر ارزش افزوده 
با قابلیت نقدش��وندگي بالا مي تواند سرعت تأمین منابع براي 

دولت و شهرداري ها را افزایش دهد«. 
وي ی��ادآور ش��د: »ط��ي دو س��ال اخیر از مح��ل قانون 
مالیات بر ارزش افزوده 3 هزار میلیارد تومان به ش��هرداري ها 
تخصیص یافته اس��ت که این منبع درآم��د مي تواند به عنوان 
یک ردیف درآمد پایدار ش��هري به ش��مار آید«. به گفته وي، 
پیش��برد قانون مالیات بر ارزش  اف��زوده نیازمند هماهنگي و 
نظام مندي بهینه اس��ت تا قانون در بس��تر خ��ود پیاده و اجرا 
شود. وي درخصوص تعامل ش��هرداري ها جهت اجراي بهینه 
قانون مالیات در ارزش افزوده تصریح کرد: »ایجاد پایگاه جامع 
اطلاعاتي به منظور رصد مؤدیان لازمه اجراي قانون مالیات بر 
ارزش افزوده است«. عسگري خاطرنشان ساخت: »شهرداري ها 

مي توانن��د با در اختیار گذاش��تن اطلاعات املاک و مش��اغل 
س��ازمان مالیاتي کش��ور را همیاري کنند«. وي یادآور ش��د: 
»زیرس��اخت هاي نرم افزاري قانون مالیات ب��ر ارزش افزوده در 
شرایط نسبتاً ایده آلي قرار دارد و در حوزه مالیات هاي مستقیم 

سال ها جلوتر در حرکت هستیم«. 
رئیس س��ازمان امور مالیاتي کشور با اشاره به محدودیت 
فضاه��اي فیزیکي جهت اجراي قان��ون مالیات بر ارزش افزوده 
اظهار داش��ت: »ش��هرداري ها مي توانند در این حوزه بس��یار 
تأثیرگ��ذار باش��ند«. به گفت��ه وي، مدیریت ش��هري با ایجاد 
فضاه��اي تبلیغاتي مي تواند در نهادینه س��ازي فرهنگ قانون 
مالی��ات ب��ر ارزش افزوده نق��ش کلیدي ایفا کن��د. وي اذعان 
داشت: »قانون مالیات بر ارزش افزوده به جز کالاها و خدماتي 
ک��ه معاف هس��تند، قابل تبعیض در هیچ  ی��ک از بخش هاي 

اقتصادي نیست«.

محمدحسين مقيمی، رئيس فراکسيون مديريت شهري مجلس

  70 درصد درآمد شهرداري ها از محل درآمدهاي 
ناپايدار است

رئیس فراکسیون مدیریت شهري مجلس شوراي اسلامي 
در سومین همایش مالیه شهرداري اظهار داشت: »امروزه 70 
درصد درآمد ش��هرداري ها از محل درآمدهاي ناپایدار تأمین 
مي شود«. محمدحسین مقیمي اعلام داشت: »شهرداري نهاد 
عمومي دولتي اس��ت که با نظارت دولت تشکیل مي شود. در 
این راستا ش��هروندان صاحب، شوراي شهر نهاد تصمیم ساز و 

شهردار مجري مصوبات شهري است«.
وي تأکید کرد: »مدیریتي موفق خواهد بود که پش��توانه 
م��ادي و معنوي مردمي محکم تري را براي خود فراهم کند«. 
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مقیمي خاطرنشان ساخت: »نوسانات مشارکت مردمي حاصل 
اعتماد آنها به مدیریت ش��هري اس��ت در این راستا مدیریت 
علمي، کوچک س��ازي و واقعي کردن هزینه ها س��بب افزایش 
مش��ارکت عمومي و ج��ذب س��رمایه گذاري بخش خصوصي 
مي ش��ود«. وي با بیان این مطلب که شهرداري ها براي اجراي 
طرح هاي شهري نیازمند منابع درآمدي پایدار هستند، افزود: 
»امروز پس از گذشت 100 سال از تأسیس شهرداري ها شاهد 
تجمیع ع��وارض و عینیت یافتن قانون مالیات بر ارزش افزوده 

هستیم«.
رئیس فراکسیون مدیریت شهري مجلس گفت: »در قانون 
بودجه سال 1362 مجلس دولت را مکلف کرد که لایحه اي را 
مبني بر تعیین درآمدهاي پایدار ش��هرداري ها تقدیم مجلس 
کند که متأس��فانه این امر تاکنون محقق نش��ده است«. وي 
یادآور شد: »قبل از پیروزي انقلاب شکوهمند اسلامي جمعیت 
شهرنشیني بس��یار پایین بود. امروز با توجه به رشد جمعیت، 
افزایش تعداد ش��هرها و مشکلات هشت سال جنگ تحمیلي 
س��بب شد تا کارهاي انجام نشده بس��یار زیادي پشت دروازه 

شهرها انباشته شود«.
مقیمي اظهار داش��ت: براساس قانون برنامه چهارم توسعه 
س��هم حمل ونقل عمومي باید به 75 درصد ارتقا مي یافت که 
30 درصد آن در بخش حمل ونقل ریلي تعریف ش��ده بود. در 
قانون بودجه سال 89 جهت تأمین منابع براي اتمام پروژه هاي 
نیمه تمام شهري اجازه انتشار 50 هزار میلیارد اوراق مشارکت 
به ش��هرداري ها داده ش��ده اس��ت«. وي تأکید کرد: »اجراي 
درس��ت قوانین مجلس کمبودها و عقب ماندگي هاي ش��هري 
را جب��ران خواهد کرد«. مقیمي در پای��ان گفت: »امیدواریم 
بتوانیم با مش��ارکت شهرداران سهم دولت و شهرداري ها را در 

قانون مالیات بر ارزش افزوده یکسان کنیم«.

UN-HABITAT مارسلينو پاندين، مشاور ارشد

  بهب�ود فضاي س�رمايه گذاري در ش�هرها، کليد 
توسعه شهري است

مارس��لینو پاندین، مشاور ارش��د UN-HABITAT با 
اش��اره به این واقعیت که منابع مالي ش��هرداري ها در سراسر 
جهان در قیاس با منابع مورد نیاز محدود اس��ت بر لزوم توجه 
به جذب س��رمایه هاي بخش خصوصي براي توس��عه شهري 

اشاره کرد و افزود: »در گذشته شهرنشیني به عنوان یک تهدید 
در نظر گرفته مي شد اما امروز همه به آن به عنوان یک فرصت 
مناس��ب براي توس��عه نگاه مي کنند«. با این حال مهاجرت از 
حومه شهرها به شهرهایي که ظرفیت لازم براي خدمات رساني 
به این حجم عظیم را ندارند منجر به نیاز ش��دید شهرداري ها 
به سرمایه گذاري هاي عظیم در توسعه زیرساخت هاي شهري 

شده است.
بررس��ي مقالات علمي مرتبط با مس��ائل ش��هري نشان 
مي ده��د تمرکز اصلي پژوهش��گران بر س��ه مقول��ه اقتصاد، 
محیط زیست و عدالت اجتماعي استوار است. در این بین رابطه 
میان شهرداري ها به عنوان دولت هاي محلي و دولت مرکزي که 
اغلب محدودیت هاي زیادي را براي شهرداري ها ایجاد مي کند 
از اهمیت زیادي برخوردار است چرا که سرمایه گذاران معمولاً 
تمایلي به س��رمایه گذاري در زیرس��اخت هاي ش��هري بدون 
ضمانت ه��اي دولت ه��اي مرکزي ندارند و این مس��ئله جذب 

سرمایه گذار براي شهرداري ها را با مشکل مواجه مي کند. 
تحقیق��ات نش��ان مي دهد ک��ه در حال حاضر در آس��یا 
بخ��ش خصوصي تنها 20درصد از س��هم س��رمایه گذاري در 
زیرس��اخت هاي ش��هري را برعهده دارد و این مسئله با توجه 
به مشکلاتي نظیر محدودیت هاي روز افزون کمک هاي انتقالي 
دولت مرکزي و درآمدهاي محدود شهرداري ها، الگوي پایداري 
براي توسعه شهري محسوب نمي شود. سؤال اساسي این است 
که چگونه ش��هر خود را براي س��رمایه گذاري جذاب کنیم؟ از 

کجا باید شروع نماییم و چه مراحلي را باید طی کنیم؟
در سه حوزه اقتصاد، محیط زیست و عدالت اجتماعي سه 
نکته حیاتي وجود دارد که باید مورد توجه قرار گیرد این سه 
نکته عبارتند از: وجود یک سیستم کارا، وجود زیرساخت هاي 
کلیدي و دخالت هوشمندانه براي گروه هاي هدف خاص. این 
سه مسئله با مدیریت مالي مطلوب مي تواند سرمایه گذاري را 
براي سرمایه گذاران شهري جذاب کند. وجود یک سیستم کارا 
منجر به ثبات اقتصادي محیط س��رمایه گذاري ش��ده، ریسک 
س��رمایه گذاري را کاهش خواه��د داد. یکي از بهترین راه هاي 
جلب اطمینان سرمایه گذاران رتبه سنجي به وسیله شرکت هاي 
سنجش اعتبار است. همچنین استفاده از صندوق هایي جهت 
پوش��ش ریس��ک قراردادهاي بخش خصوصي که در برخي از 
کشورها اجرایي ش��ده  مي تواند در جذب سرمایه گذاران مؤثر 

باشد.
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  خلاصه اي از نشست هدفمند کردن يارانه ها
سخنرانان این نشست عبارت بودند از:

- نعمت اله اکبري )عضو هیأت علمي دانش��گاه اصفهان و 
دبیر نشست(

- حسین محمد پورزرندي )معاون مالي و اداري شهرداري 
تهران(

- مصباحي مقدم )نماینده مجلس شوراي اسلامي(
- فریبرز رئیس دانا )اقتصاددان(

- عل��ي نصیري اق��دم )مدیر گروه اقتص��اد عمومي مرکز 
پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي(

- عبدالعزیز درویش )مش��اور اقتصادي معاونت هماهنگي 
امور عمراني وزارت کشور(

- رضا نصر اصفهاني )مدیر درآمدهاي عمومي ش��هرداري 
اصفهان(

در جمع بن��دي این نشس��ت دکتر اکب��ري به عنوان دبیر 
نشس��ت اظهار داشت: »با توجه به تأثیرپذیري شهرداري ها از 
اج��راي این قانون و با توجه ب��ه محدودیت هاي زماني موجود 
ش��اید ارایه راهکارهاي مطرح شده در این نشست تا حد قابل 
توجهي امکان عملیاتي شدن نداشته باشد، همچنین در مورد 
بسته حمایت دولت، آنچه به نظر مي رسد، عملًا بسته حمایت 
خاص��ي براي ش��هرداري متصور نیس��ت و حداق��ل راهکارها 
و اس��ناد خاصي در دس��ترس ما قرار نگرفت��ه، این ابهام براي 
مدیریت ش��هري بسیار نگران کننده  اس��ت. این ابهام به قدري 
اس��ت که حتي در بین کارشناس��ان این جم��ع نیز اتفاق نظر 
واح��دي در مورد میزان اثر و حتي مس��یرهاي اثرگذاري این 

طرح بر ش��هرداري ها وجود ندارد. ب��ه هر حال به عنوان قانون 
باید به موضوع هدفمند کردن یارانه ها احترام گذاشت و ملزم 
به اجراي آن بود و به اجراي مناسب آن باید کمک کرد اما باید 

پذیرفت که هنوز مشکلات زیادي در این راستا وجود دارد.
همچنی��ن نکاتي وجود دارد که اگر هم اکنون به آن توجه 
نش��ده، در یک فرآیند تصمیم گی��ري اجباري مجبور به اتخاذ 
تصمیم ش��ویم، ممکن اس��ت نتایج حاصل حتي ناگوارتر نیز 
گ��ردد. برخي نظی��ر دکتر رئیس دانا معتقدند این مس��ئله از 
بنیان داراي اش��کال است و اساس��اً نباید این طرح اجرا شود. 
حال اگر حتي از این مس��ئله عبور کرده، فرض کنیم که این 
مس��ئله بر اس��اس مباني نظري بنا شده است باز هم آنچه که 
مدیران نیازمند آن هس��تند راهکارهایي است که بتواند پس 
از اجراي هدفمند کردن، با مس��ائل و مشکلات نیز به صورت 

آگاهانه و شفاف مقابله کند.
در ه��ر ح��ال جمع بندي س��خنان بدین گونه اس��ت که 
ش��هرداری ها در مجموع چیزي در ح��دود 30درصد از قدرت 
و توان مالي خود را از دس��ت داده، با کس��ري مواجه خواهند 
ش��د. آقایان دکتر نصر و دکتر نصیري و بنده از طرق مختلف 
محاس��به کرده ایم؛ آقاي دکتر رئیس دانا از طریق جدول داده 
س��تانده محاس��به نموده اند اما علي رغم تفاوت در مدل ها اگر 
بخواهیم اجماعي داشته باشیم باید بپذیریم که شهرداري ها با 
چی��زي در حدود 30 درصد کاهش در توان مالي خود مواجه 
خواهند شد، رقمي که واقعاً قابل ملاحظه است. نکته در اینجا 
اس��ت که این رقم جداي از تورم کلي اس��ت که از اجراي این 

طرح شاهد آن خواهیم بود.

                                                                                                               نش�س��ت ها
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  خلاصه اي از نشس�ت تجارب شهرهاي داخلي و 
خارجي در جذب منابع مالي

سخنرانان این نشست عبارت بودند از:
- داوود ندی�م )دبیر کمیته سرمایه گذاري کلان شهرهاي 

کشور و دبیر نشست(
- حس��ین محم���د پورزرندي )مع��اون مال���ي و اداري 

شهرداري تهران(
- محمد آئیني )عضو هیئت مدیره شرکت مادر تخصصي 

عمران و بهسازي شهري ایران(
ش��رک�ت  عام��ل  )مدی���ر  توس��ل�ي  محم�درض���ا   -

سرمایه گ�ذاري شهر(
- چاري ودالا )مدیر مرکز توس��عه زیرساخت و اداره امور 

شهري دانشگاه امور اجرایي هند(
- ضرغ��ام عب�ادت���ي )مش���اور مدی���رکل ام���ور مالي 

شه�رداري تهران(
- خلیل اکبري )مدیر درآمدهاي عمومي و مشارکت هاي 

کلان اقتصادي شهرداري مشهد(
- علي رض��ا برهاني پور )قائم مقام مدیر س��رمایه گذاري و 

مشارکت هاي شهرداري اصفهان(
- محم�د حس��ی�ن طائف�ه یونسي )مش���اور اقت�ص�ادي 

شهردار تبریز(
- مه���دي زی���وداري )مدی��ر عام��ل ش��رکت مش��اور 

سرمایه گذاري داریک(
مهندس ندی��م، دبیر این نشس��ت در جمع بندي صورت 
گرفت��ه این گون��ه اظه��ار داش��ت که سیس��تم مالي س��نتي 
ش��هرداري ها که مبتني ب��ر وصول عوارض از مردم اس��ت به 
هیچ عنوان جوابگوي نیازهاي س��رمایه گذاري شهرها نیست و 
حرکت به سمت سیستم هاي تأمین مالي نوین نظیر مشارکت 
عمومي � خصوص��ي براي جذب منابع مال��ي و رفع نیازهاي 

سرمایه گذاري شهرها اجتناب ناپذیر است. 
در ای��ن خصوص ف��روش اوراق قرضه، ب��ا مطالعات اولیه 
کامل و طراحي سیس��تم بازپرداخت مطلوب، به عنوان یکي از 
راهکارهاي مناسب جذب منابع مالي معرفي گردید. همچنین 
در این نشس��ت تجربیات موردي س��ازمان ها و شهرداري هاي 
ش��هرهاي کش��ور ارایه گردیده، مورد اس��تفاده ق��رار گرفت. 
به علاوه طي دو سخنراني، انواع روش هاي تأمین مالي و جذب 

منابع مالي براي شهرداري ها بررسي و تشریح شد.

تأثيرپذي�ري  بررس�ي  نشس�ت  از    خلاص�ه اي 
درآمده�اي ش�هرداري از رونق و رکود بازار مس�کن و 

راهکارهاي کاهش آن
سخنرانان این نشست عبارت بودند از:

- سعید عابدین درکوش )عضو هیأت علمي دانشگاه شهید 
بهشتي و دبیر نشست(

- س��یاوش آزادواري )مدیر کل تشخیص و وصول درآمد 
شهرداري تهران(

- عل��ي چگني )مدی��ر کل دفتر اقتص��ادي و برنامه ریزي 
وزارت مسکن و شهرسازي(

- حبیب اله طاهرخاني )مس��ئول س��ابق حوزه درآمدهاي 
پایدار شهرداري تهران(

- رض��ا نص��ر اصفهاني )مدیر ام��ور درآمده��اي عمومي 
شهرداري اصفهان(

- کمال اطهاري )مشاور نهاد برنامه ریزي شهر تهران(
- ابراهیم جمشیدزاده )کارشناس اقتصاد شهری(

- میث��م دهق��ان )پژوهش��گر مرکز مطالع��ات تکنولوژي 
دانشگاه علم و صنعت(

در جمع بندي این نشس��ت س��عید عابدین درکوش اظهار 
داش��ت: »بیان مشکل و مس��ئله چه در بخش کلان و چه در 
بخش خُرد و اینکه درآمدهاي ناپایدار چه مش��کلاتي را ایجاد 
مي کند به خوب��ي انجام گردید. اما در خص��وص راهکارها به 
نظر مي رس��د که همچنان نیاز به بررس��ي، تعمق و اصلاحات 
بیش��تر وجود دارد؛ به عبارت دیگر تنها یک مقاله و سخنراني 
به طور مستقیم به راهکار برون رفت شهرداري ها از این مشکل 
پرداخت��ه و راهکارهاي ارایه ش��ده در س��ایر مقالات بیش��تر 
تئوریک و اغلب الگو گرفته از سایر کشورهاي جهان است که 
نیاز به بومي سازي بیشتري دارد. در واقع ما به عنوان محققان 
و پژوهش��گران همان طور که بخش مش��کل را ب��ا عدد و رقم 
بی��ان مي کنیم، بای��د راهکارهاي مطرح ش��ده را نیز با انجام 
محاسبه ها و ش��اخص هاي لازم جهت اقناع مدیران شهري و 
سیاست گذاران مربوطه ارایه نماییم تا مقالات از حالت تئوریک 
صرف خارج گردد. همچنین ضروري است که راهکارها داراي 
الگوي پیش��نهادي اجرا نیز باش��ند تا مراحل گذار از سیستم 
موجود به سیس��تم مطلوب قابل درک و شناس��ایي باشد. در 
واقع باید بیش از پیش بر راهکارهاي تأمین درآمدهاي پایدار 

و روش هاي اجراي آن تمرکز کرد«.

رويـــدادهــاي 161
علمي واجرايي

شماره 7    پاييز89



               کارگاه های آموزشی
به منظور استفاده از دانش روز جهاني و آشنایي با روش هاي 
نوین در رابطه با مکانیزم هاي مالیه  شهري، کارگاه هاي آموزشي 
یک روزه و به صورت موازي برگزار گردید، جزئیات کارگاه هاي 

مذکور به شرح زیر است:

  کارگاه آموزشي مشارکت عمومي � خصوصي1 
تا سال هاي اخیر، شهرداري هاي کشورهاي در حال توسعه، 
پروژه هاي زیرس��اختي و خدماتي را ب��ا برنامه ها و بودجه هاي 
سطوح بالاتر دولتي تنظیم و اجرا مي کردند. مقامات شهرداري، 
گاهي اوق��ات تحت تأثیر اولویت هاي سیاس��ي، پروژه هایي را 
طراحي، اجرا و مدیریت می نمودند و پس از اتمام، آن را براي 
بهره برداري و تعمیر و نگهداري به بخش دیگري از شهرداري 
واگذار مي کردند. هر چند این روش مؤثر، کارا و پایدار به نظر 
نمي آمد، اما با این حال سازمان ها و کارمندان شهرداري درگیر 
این فرآیند ش��ده، غالباً ظرفیت تکنیکي اجراي چنین نقشي 
ب��راي آنان به وجود آمده بود. ع��لاوه بر این جایگاه کارمندان 
شهرداري و روابط آن ها با جامعه، در کل بازتابي از قابلیت آن ها 
براي اتخاذ تصمیمات مال��ي و تکنیکي، انتخاب پیمانکاران و 

ارایه خدمات بود.
از ای��ن زم��ان به بع��د و در فضاي تمرکززدای��ي دولتي و 
واگذاري مسئولیت هاي آن به سطوح دولت محلي، تعدادي از 
شهرداري ها به سرعت دریافتند که هم به لحاظ منابع انساني 
و ه��م به لحاظ منابع مالي قادر به عمل به تعهدات گس��ترده  
خ��ود نیس��تند. اگر سیاس��ت هاي دولت��ي و کمک هاي مالي 
آن ها تأثیر نمي گذاش��ت، مدیران روشنفکر شهرداري در حال 
کش��ف پتانسیل مش��ارکت بخش خصوصي � اکثراً در زمینه 
سرمایه گذاري � بودند. این فرآیند منجر به تغییر و جابه جایي 
وظای��ف ش��هرداري از تأمی��ن خدم��ات عمومي ب��ه نوعي از 
مشارکت با بخش خصوصي گردید. حضور بخش خصوصي در 
زیرساخت ها و سایر خدمات اساسي، از سایر بخش ها مهم تر و 
بحث برانگیزتر بوده، موجب تسریع روند توسعه شهرهاي این 

کشورها گردیده است.
نظر ب��ه اهمیت حضور بخ��ش خصوصي در س��رمایه گذاري و 
توسعه شهري، این کارگاه به بررسي مشارکت بخش عمومي و بخش 
خصوصي و تحلیل ابعاد و راهکارهاي این موضوع اختصاص داشت.

  سرفصل های کارگاه
� اصول اساس��ي پروژه هاي مشارکت عمومي � خصوصي 

به عنوان بخشي از برنامه هاي توسعه
� ملاحظ��ات س��اختاري در انواع قراردادهاي مش��ارکت 

عمومي � خصوصي
� ابزارهاي مشارکت عمومي � خصوصي

� طراح��ي و امکان س��نجي پ��روژه مش��ارکت عمومي � 
خصوصي

� تشخیص ریسک ها
� بازبیني قرارداد

� توس��عه  یک اس��تراتژي براي تدوین، مدیریت و امضاي 
قرارداد

� توسعه قرارداد/ برنامه کنترل پروژه
� مطالعه  موردي

این کارگاه با ارایه مباني به وس��یله موس��ي احمدي )عضو 
هی��أت علمي دانش��گاه آزاد اس��لامي( و ارایه م��وارد تجربي 
به وسیله مارسلینو پاندین، چاري ودالا و نگار فتح الله زاده انجام 

شد. بیش از 80 نفر در این کارگاه شرکت کردند. 
  کارگاه انواع قرارداده�اي تأمين مالي پروژه ها و 

کاربرد آن ها2 
با توجه به وضعیت خاص دولت هاي محلي در کشورهاي 
در حال توسعه و توسعه یافته و بحران هاي مالي ایجاد شده در 
سال هاي اخیر در این کشورها امکان تأمین سرمایه مورد نیاز 
ب��راي اجراي پروژه هاي بزرگ به راحتي فراهم نمي ش��ود. در 
حالي که سرمایه گذاري هنگفت در طرح هاي زیربنایي یک نیاز 
مبرم براي ش��هرهاي این کشورها به حساب مي آید، به دلیل 
محدودیت حاکم بر منابع داخلي، در دس��ترس و کافي نبودن 
درآمد دولت هاي محلي براي تش��کیل س��رمایه جهت تحقق 
اهداف توس��عه اي و انج��ام پروژه هاي زیربنایي، ش��هرداري ها 
ناچارند کس��ري س��رمایه مورد نیاز خ��ود را از منابع خارجي 
تأمین نمایند که بدین ترتیب طي س��ال هاي اخیر گرایش به 
س��مت جذب منابع مالي خارجي بیش از پیش ش��کل گرفته 
 است. با توجه به اهمیت این مباحث و لزوم آشنایي کارشناسان 
مالي شهرداري ها با این مباحث، کارگاه انواع قراردادهاي تأمین 
مالي با تمرکز بر مباحث انواع قراردادهاي تأمین مالي پروژه ها 

و کاربرد آن ها در پروژه هاي شهري برگزار گردید.
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  سرفصل های کارگاه
� معرفي مختصر انواع روش هاي تأمین منابع مالي

1. روش هاي قرضي: فاینانس 
2. روش هاي غیرقرضي: سرمایه گذاري مستقیم خارجي 

 Buy Back, DBOM,( معرفي مختصر ترتیبات قراردادي �
)BOOT, BOOT BLT ROT

� معرفي واژگان کلیدي و قوانین و مقررات داخلي مرتبط 
با انواع قراردادهاي تأمین منابع مالي

� قرارداد BOT و مطالعه موردي پروژه هاي داخلي 
� قرارداد Buy Back و مطالعه موردي پروژه هاي داخلي

� معرف��ي روش هاي خ��اص تأمین منابع مال��ي پروژه اي 
)مدل سازي(

این کارگاه به وسیله شراگیم شمس )معاون مدیر کل دفتر 
س��رمایه گذاری خارجی سازمان س��رمایه گذاری و کمک های 
اقتصادی و فنی ایران( و با حضور بیش از 180 ش��رکت کننده 

برگزار گردید. 

  کارگاه آموزش�ي ماليه شهري وشيوه های کسب 
درآمدهای پايدار3 

بر اس��اس ادبیات نظري، شهرداري ها که همان دولت هاي 
محلي هستند مسئولیت تولید و عرضه کالاهاي عمومي محلي 
را بر عهده دارند. تولید و عرضه این کالاها مس��تلزم مخارجي 
است که شهرداري باید براي تأمین آن از منابع مالي داخلي و 
خارجي بهره بگیرد. در این میان شهرداري در عرضه بسیاري 
از کالاه��اي عموم��ي محل��ي و ارایه خدمات ش��هري قدرت 

انحصاري دارد و بر حس��ب نوع خدم��ت و نوع پروژه مي تواند 
تصمی��م  بگیرد که چه بخش از مخارج خود را از ش��هروندان 
گرفت��ه، چگونه تأمین مالي کن��د. در این کارگاه تلاش بر این 
بود تا ضمن معرفي منابع مالي ش��هرداري ها، روش هاي نوین 

کسب درآمد و منابع مالي در شهر بررسي گردد.

  سرفصل های پيشنهادي دوره
� تأمین مالي دولت هاي محلي

� نظریه هاي نوین در مالیه شهري
� بودجه ریزي در بخش عمومي

� ارزیابي پروژه و تجزیه  تحلیل هزینه و فایده
� تأمین مالي سرمایه اي

� روش هاي ارایه  خدمات
� ملزومات و روش های کسب درآمدهای پایدار

� بررس��ی تجربیات جهان��ی در پایدارس��ازی درآمدهای 
شهری

� بهبود عملکرد شهرداري
ای��ن کارگاه ب��ا ارایه مبان��ي درآمدهاي پایدار به وس��یله 
حبیب اله طاهرخاني )مس��ئول س��ابق حوزه درآمدهاي پایدار 
ش��هرداري تهران( آغاز ش��د. در ادامه موکش مت��ور به ارایه 
تجربیات کشور هند پرداختند و در نهایت ملک صنیع )معاون 
تش��خیص و ایجاد منابع درآمدي  اداره کل تشخیص و وصول 
درآمد شهرداري تهران( تجربیات داخلي کشور در درآمدهاي 
پای��دار را ارایه نمودند. این کارگاه با مش��ارکت بیش از 180 

شرکت کننده برگزار گردید. 

پی نوشت:
1  - Public-Private Partnership
2  - Introduction to Financing Contracts and Applications
3  - Municipal Finance and Earning Sustainable Revenue Methods
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